
Kraków, dnia 20 lutego 1904. Rocznik XXV.

DZIENNIK ROZPORZĄDZEŃ
dla stół. król. miasta Krakowa.

Przedpłatę roczną 2 kor. składać można w biurach Komisarzy obwodowych. Właściciele domów 
w Krakowie otrzymują Dziennik rozporządzeń bezpłatnie.

L. 1113(3/04 
III. ~

Przedmioty znalezione.
W c z a s i e  o d  1 d o  31 g r u d n i a  1903 r  o k  n 

z n a l e z i o n o  w K r a k o w i e  n a s t ę p u j ą c e  p r z e d 
m i o t y :

A )  Z ł o ż o n e  w K a s i e  m i e j s k i e j :

Art. 17;/1441. P ortm onetka  z 24 hal.
18 18 kluczyków.

,, 19 Ozdoba metalowa.
„ 20 Sandałki.
„ 21 'Binokle.
„ 22/1442 Pugilares z 1 kor. 12 bal. i 4 kartkam i

loteryjnemi.
„ 23 Zarękawek.
,, 24 Firanki.
„ 25/1448 Portm onetka  z 3 hal. i broszką.
,, 26 3 kluczyki na kółku.
„ 27 K oronka z krzyżykiem.
„ 28 Łańcuszek metalowy do zegarka.
„ Złoty pierścionek.
„ 30 Kaw ałek  fleta.
„ 31 Paczka chusteczek do nosa
„ 32 Zarękawek.
„ 33 Boa.
„ 34 Torebka ręczna z kluczem i chusteczką.
„ 35 .Dwie książki hebrajskie.
„ 36 Kólczyk.
„ 37/1444 Pugilares z i kor. 6 hal.
„ 38/1445 58 hal., k luczyk oraz legitymacya M ichal

skiej.
„ 39 4 klucze.
„ 40 2 klucze.
„ 41 T orebka  znaczona z ręczną robótką, cyrklami,

rożkiem i niemi.
„ 42/1446 Pugilaresik z 12 hal.
„ 43/1447 Pugilaresik  z 3 0 ' hal. i kluczykiem.
„ 44 2 klucze.
„ 45 Bransoletka.
„ 46 Pierścionek.
„ 47/1448 Pugilares z 19 hal.
„ 48 K w it pocztowy na większą kwotę.
„ 49 Książka p. t. „Das Paradies am D niestr" oraz

nici.
,, 50 2 kluczyki

Art. 51 K a r tk a  zastawnicza zakładu Angelusa.
„ 52 Łańcuszek metalowy do zegarka.
„ 53 Obrączka złota.
„ 54 2 klucze.
„ 55 T orebka ręczna z chusteczką i grzebieniem.
„ 56 Kluczyk.
„ 57 2 klucze na kółku.

B )  P o z o s t a ł e  w r ę k a c h  z n a l a z c ó w :
1. Pies lega wy.
2. Suczka „foxterier“.
3. Pies duży z łańcuszkiem na szyi.
4. Pies settcr.
5 Pies legawy z kagańcem.
6. Pies legawy znaczony bez marki.

N a d t o  p r z e c h o w a n e  s ą  w t u t e j s z e j  K a s i e  
m i e j s k i e j :

Art. 15 Chochla, pochodząca z kradzieży.
,, 16 L ask a  żelazua (znaleziona w listopadzie 1903 r.).

Magistrat wzywa właścicieli powyższych przed
miotów, aby, o ile mogą dowieść swych praw własności, 
zgłosili się po odbiór rzeczy do biura  III. W ydziału 
M agistratu w godzinach urzędowych, w przeciwnym bo
wiem razie przedmioty te po upływie roku od daty 
dzisiejszej wydane będą znalazcom do używania, po upły
wie zaś dalszych trzech lat przejdą na wyłączną w ła
sność znalazców lub też będą sprzedane względnie prze
kazane na fundusz ubogich miejscowych. —

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa, 
dnia 10 lutego 1904 r.

Prezydent miasta:
J. F ried le in  w. r.

L, 6029/904.

I I I .  ~
R O Z P O R Z Ą D Z E N IE .

W  myśl uchwały Rady miejskiej, dotyczącej działu 
V I I I .  budżetu wydatków i dochodów miasta K rakow a 

I na rok  1903, M agistra t  zarządza niniejszem, iż począwszy 
od dnia 1 lutego 1904 opłaty miejskie po 8 halerzy 

I od stołów miejskich pobieraDe być mają przez organa 
i Komisaryatu targowego w dotychczasowej wysokości 
' wyłącznie za kwitami blokowymi.



Bloki, zawierające każdy po 100 kwitków, prze
chowywać będzie Wydział obrachunkowy pod zamknię
ciem i ścisłą kontrolą, każdy zaś kwitek zaopatrzony być 
ma liczbą bieżącą, wyciśniętą zapomocą stampilii.

W  miarę potrzeby Wydział obrachunkowy wyda
wać będzie p. Komisarzowi targowemu potrzebną ilość 
bloczków za potwierdzeniem odbioru.

Otrzymane bloczki p. Komisarz targowy wydawać 
będzie codziennie w potrzebnej liczbie organom Itomi- 
saryatu targowego, k tórym  poruczono pobieranie opłat 
od stołów miejskich, z czego prowadzić będzie codzienne 
zapiski w osobnej książce, w tym celu założonej.

Wspomniane organa Komisaryatu targowego na 
każdym kwitku, przeznaczonym dla strony, wypisywać 
mają codziennie ołówkiem atramentowym datę bieżącą 
i z chwilą rozpoczęcia targu zbierać mają opłaty, wy
dając stronom kwitki. Kwitki, nie zaopatrzone właściwą 
datą, są nieważne. —  Każdy przekupień obowiązany jest 
kwitek aż do skończenia targu zachować przy sobie
i na żądanie okazać bezzwłocznie organom miejskim, za
jętym poborem tych opłat i kontrolą poboru.

Zebrane opłaty p. Komisarz targowy odbierać bę
dzie codziennie po skończonym targu wraz z użytymi 
blokami i wprowadzi je  na przychód we wspomnianej 
wyżej książce, przeznaczonej do prowadzenia codziennego 
rachunku z wydawanych bloczków. ,

W środę kaźdago tygodnia, ewentualnie w razie 
przypadającego na środę święta w dniu następnym p. 
Komisarz targowy wnosić będzie zebrane opłaty za po
średnictwem Wydziału obrach. do Kasy miejskiej.

Magistrat stoł król. miasta Krakowa, 
dnia 23 stycznia 1904 r.

Prezydent m iasta :
J. F ried le in  w. r.

L. 13724/04 
III.

O G Ł O S Z E N IE .

N a podstawie § 24 rozporządzenia C. k. N am ie
stnictwa we Lwowie z dnia 28 czerwca 1888 Dz. u. kr. 
Nr. 74 M agistrat wydaje następujące zarządzenie:

Wszyscy rzeźnicy i handlarze, sprzedający w K ra 
kowie mięso pośledniejszego gatunku, czyli tak  zwane 
„mięso, niegodne wyrębu11, obowiązani są mięso takie, 
dla odróżnienia go od mięsa przedniej jakości, oznaczać 
w lokalach sprzedaży w sposób, dla kupującej publi
czności widoczny, napisem: „Mięso II-g iej jakośc i11, tu 
dzież utrzymywać w lokalach snrzedaźy, na miejscu wi- 
doeznem zatwierdzone przez Władzę przemysłową cen
niki poszczególnych gatunków tego mięsa.

Jako mięso drugiej jakości uważać należy po myśli 
§ 24 powołanego wyżej rozporządzenia Namiestnictwa:
1) mięso ze zwierząt, niedostatecznie odżywianych; 2) ze 
zwierząt chorych, k tórych mięso wprawdzie jest  do spo
życia zdatne, lecz mniej pożywne ; 3) ze zwierząt, bitych 
z konieczności; 4) mięso, z innej miejscowości sprowa
dzone; 5) mięso z cieląt, niedostatecznie dojrzałych; 
6) w ogóle to mięso, którego oglądacz nic uzna z uza
sadnionych powodów za „godne wyrębu11.

Weterynarz miejski, wykonujący oględziny mięsa 
w rzeźni miejskiej, oznaczać będzie mięso, które uzna 
za „niegodne w yrębu11, odmienną pieczęcią gminną z wy
ciśniętym nap isem : „mięso ll-giej jakości".

Sprzedaż mięsa, wprowadzonego do miasta z innych 
miejscowości, dozwolonem jes t  tylko na placu św. Ducha.

Nie stosujący się do niniejszego rozporządzenia k a 
rani będą przez M agistrat po myśli rozp min. z 30 
września 1857 Dz. u. p. Nr. 198 grzywnami od 2 do 
200 koron, względnie aresztem od (j godzin do 14 dni.

Rozporządzenie to wchodzi w życic z dniem ogło
szenia.

M agistra t stoł. król. miasta Krakowa 
dnia 17 lutego 1904 r

Prezydent miasta :
J. F ried le in  w r.

Protokoły obrad pełnej Pady miejskiej.
(Z posiedzeń jawnych).

Posiedzenie zwyczajne (56. w kad. X II .)  z dnia 
4 lutego 1904 r.

Przewodniczący : Friedlein Józef, prezydent miasta.
I. W iceprezydent m ia s ta : dr. Łeo Juliusz.
II. irirc.jireziiileiit %caĄ i:  Chyliński Michał.
Sekretarz R a d y  m ie jsk ie j: dr. Nowicki Jan.
Radców miejskich obecnych 55.
Radcy m ujsey: Bartoszewicz, dr. Bujwid, dr. Cybul

ski, dr. Horowitz, dr. Jordan, dr. Pareński, Slek, Se-
l  • ■ * i  7 c  * cdzim:r (8) nieobecność swą na tem posiedzeniu uspra

wiedliwili. Nie usprawiedliwili zaś nieobecności swej r. 
m.: Bazes, dr. Friihling, Jawornicki, Szatkowski (4).

Początek posiedzenia o godzinie 5 minut 30 po
południu.

P ro tokó ł z ostatniego posiedzenia przyjęto. —
S e k r e t a r z  R a d y  m i e j s k i e j  o dozy tuje na

stępujące pism a:
1) Zawiadomienie e. k. Delegata Namiestnictwa 

o podwyższeniu przez Ministerstwo wyznań i oświecenia 
subwencyi dla Muzeum narodowego w Krakowie z kwoty 
3000 koron na kwotę 4000 koron.

O d e s ł a n o  do Komitetu Muzeum narodowego 
(L. 1575/904). —

2) Prośbę Franciszka Łachety, gajowego miejskiego, 
o podwyższenie płacy.

O d e s ł a n o  do Sekoyi I I I .  (L. 625/904). —
3) Prośbę Eleonory Sturcowej o podwyższenie 

pensyi wdowiej.
O d e s ł a n o  do Sekcyi I I I .  (L. 2526/904). —
P r z e w o d n i c z ą c y  podaje do wiadomości, że 

wszyscy dotychczasowi członkowie Sekcyi I. oświadczyli 
chęć pozostania nadal w  tej Sekcyi.

P r z y j ę t o  d o  w i a d o m o ś c i .  —
P r z e w o d n i c z ą c y  podaje do wiadomości treść 

listu, którym r. m. Bartoszewicz prosi o udzielenie 
urlopu do dnia 10 marca b. r. i składa mandat członka 
Komisyi teatralnej.

Żądanego urlopu u d z i e l o n o .
P r z e w o d n i c z ą c y  oświadcza, że na porządku 

dziennym najbliższego posiedzenia zamieści wybór członka 
komisyi teatralnej w miejsce r. m. Bartoszewicza. —



R  m. M i e d n i a k  porusza sprawę wydawania p u 
bliczności mylnych biletów tramwajowych do przesiada
nia się. W skutek  tego konduktorzy po przejściu osoby 
do nowego wozu wypraszają ją  mimo, że ma ona zły 
bilet nie z własnej winy. Takiemu postępowaniu należy 
stanowczo na przyszłość zapobiedz.

Następnie M o  w e  a żali się na zbyt wielką ilość 
Szynków W mieście ; W samym R ynku  jest  ich 26. P o 
mimo bardzo wielkiej ilości szynków przy ul. Lubicz —  
ma tam powstać nowy szynk w umyślnie zbudowanym 
budynku parterowym frontowym z cienkich ścian p ru 
skich, k tóry będzie szpecił widok zaraz przy wjeździe 
do miasta.

P r z e w o d n i c z ą c y  odpowiada, źe sprawą wy
dawania złych biletów zajmie się niezawodnie Kcmisya 
tramwajowa; co do budynku zaś przy ulicy Lubicz na 
pomieszczenie szynku, to Magistrat odmówił zatwierdze
nia planów na tę budowę, Komisya rekursowa jednak 
orzeczenie Magistratu  uchyliła i poleciła Magistratowi 
plany zatwierdzić. —•

R. m. D a s z y ń s k i  przypomina, źe w listopadzie 
juź interpelował o wypracowanie statutu emerytalnego 
dla artystów teatru miejskiego; tymczasem pomimo przy
rzeczenia, że sprawa ta  w krótkim czasie będzie zała
twioną, dotyczącego projektu  Radzie miejskiej jeszcze nie 
przedłożono. Mówca zapytuje Prezydenta, czy jes t  skłon
nym wpłynąć na odnośne czynniki, aby przyśpieszyły 
załatwienie tej sprawy.

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, że do sprawy tej 
były potrzebne pewne daty, na których referent mógłby 
oprzeć zasady projektu  statutu. Zebranie tych dat wy
magało dłuższego czasu; obecnie prawdopodobnie pro
je k t  juź jes t  gotów. —

R. m. dr. M u c z k o w s k i  wnosi:
„Wzywa się Prezydenta  miasta, aby wnioski swe 

eo do obsady posady dyrektora Magistratu na najbliż- 
szem posiedzeniu Rady przedłożył".

P r z e w ó d  n i c z ą c y oświadcza, źe miał właśnie
zamiar sprawę te w najbliższym czasie Radzie przed
stawić, i do życzenia, wyrażonego we wniosku, się za
stosuje,

R. m. dr. M u c z k o w s k i  w n i o s e k  s w ó j  c o  f  a.
R.  m.  dr.  Ł e p k o w s k i  zapytuje, co się dzieje 

ze sprawą weryfikacyi wyborów i kiedy dotyczące wnio
ski będą Radzie przedłożone.

P r z e w o d n i c z ą c y  odpowiada, źe z postawie
niem tej sprawy na porządku dziennym wstrzymał się, 
albowiem przewodniczący Komisyi weryfikacyjnej r. m. 
dr. Staniszewski zajęty był obejmowaniem urzędowania
w Kasie Oszczędności; będzie ona jednak przedmiotem
rozpraw najbliższego posiedzenia.

R. m. dr. S t a n i s z e w s k i  wyjaśnia, źe Komisya 
weryfikacyjna juź  dawno prace swe ukończyła, o czem 
zawiadomił Prezydenta. —

R. m. dr. C y f r  o w i c  z zapytuje, czy jes t  prawdą, 
że Marszałek krajowy w sprawie, dotyczącej Wawelu, 
trzy razy zwracał się pisemnie, a wkońcu telegraficznie 
do Prezydenta  i nie otrzymał żadnej odpowiedzi, tak  
że musiał uciec się do telegraficznego zapytania trze
ciej osoby.

P r z e w o d n i c z ą c y  potwierdza przytoczony szcze
gół z dodatkiem, źe pisma i telegram oddał do zała

twienia Budownictwu miejskiemu, które wszakże na czas 
odpowiedzi nie wysłało.

R. m. dr. C y f r o w i c z  zapytuje, czy Prezy
dent pociągnął do odpowiedzialności urzędnika, który 
zawinił.

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, że urzędnik ów 
był chory. —

R. m. dr. R o s e n b l a t t ,  uzasadniwszy nagłość 
sprawy, imieniem Komisyi gazowej wnosi:

R ada miejska u ch w a li!
Rada miejska upoważnia Prezydyum do poczynie

nia potrzebnych kroków celem zaprotokołowania w  re
jestrze handlowym c. k. T rybunału  handlowego w K ra 
kowie gazowni pod firmą „Krakowska Gazownia miejska".

Do podpisywania firmy upoważnieni będą łącznie : 
Prezydent miasta JW n y  Józef Priedlein lub jeden z W i
ceprezydentów W P. prof. dr. Juliusz Leo lub W P. M i
chał Chyliński, oraz dyrek tor  Gazowni miejskiej P. Mie
czysław Dąbrowski, a to w ten sposób, źe do ważności 
podpisu firmy wymagane będą dwa podpisy, t. j. podpis 
jednego z wymienionych członków Prezydyum miasta 
i podpis wymienionego D yrektora  Gazowni, umieszczone 
pod wyciśniętą stampilią lub wypisanemi słowami: „K ra 
kowska Gazownia miejska".

Po uchwaleniu nagłości sprawy —• wniosek K om i
syi gazowej p r z y j ę t o  bez rozpraw. (L. 89 /904 /p r .) .—

P r z y s t ą p i o n o  d o  p o r z ą d k u  d z i e n n e g o .
I. W i c e p r e z y d e n t  dr .  L  e o imieniem Kom i

syi inwestycyjnej wnosi :
Rada miejska uchwali!
N a pokrycie kosztów: budowy centralnej Stacyi 

elektrycznej, sześciu budynków szkolnych, A kadem ii 
handlowej, przebudowy starego teatru, rozszerzenia rzeźni 
miejskiej, oraz wszystkich innych, przez Radę miejską 
z funduszu inwestycyjnego uchwalonych kredytów — 
ma być zaciągniętą krótkoterm inowa na 4 'Ą 0/*) oprocen
tować się mająca pożyczka w kwocie 11/ 2 miliona ko
ron, z funduszu konwersyjnej pożyczki inwestycyjnej 
spłacić się mająca.

W celu zrealizowania tej pożyczki upoważnia się 
się pp. Prezydenta  miasta Józefa Frjedleina, I. W ice
prezydenta dr. Juliusza Leo, r. m. dr. Leona Horowitza, 
względnie na wypadek nieobecności któregokolwiek 
z nich, r. m. H enryka  Schwarza, do wystawienia imie
niem gminy miasta Krakowa wszelkich potrzebnych de- 
klaracyi, zeznania skryptu  dłużnego, wyboru instytucyi 
kredytowej, wreszcie do ułożenia wszelkich warunków 
pożyczki odnośnie do terminów wypłaty poszczególnych 
ra t  pożyczkowych, terminów zwrotu pożyczki, stopy p ro
centowej i t. p.

S p r a w o z d a w c a  zaznacza, źe Rada miejska 
uchwaliła w ostatnich kilku miesiącach kredyty na roz
maite budowle bardzo użyteczne i bardzo pilne, ja k  b u 
dowa centralnej Stacyi elektrycznej, budowa czterech 
szkół wydziałowych i ludowych, rozszerzenie rzeźni miej
skiej, przebudowa starego teatru, budowa targowicy itp. 
Suma tych juź  uchwalonych kredytów wynosi okrągło 
2,077.000 koron. O bok tego wypadnie w ciągu bieżą
cego roku ponieść kilka innych wydatków. Chodzi mia
nowicie o budowę dalszych dwóch szkół wydziałowych, 
nabycie lub budowę gmachu dla Akademii handlowej, 
wreszcie o dalsze niezbędne budowle w rzeźni miej



skiej, mianowicie o chłodnię. Na te wydatki potrzeba 
będzie w ciągu r. b. okrągło 000.000 koron.

Wszystkie te, juz uchwalone, oraz mające być u- 
chwalonemi w najbliższej przyszłości budowle — mają 
charakter bądź gospodarczych inwestyeyi, jak  Stacya 
elektryczna, rzeźnia, targowica, przebudowa starego te 
atru, z których Gmina czerpać będzie dochody, pokry
wające co najmniej wydatek na oprocentowanie i amor- 
tyzacyę włożonych kapitałów, bądź inwestyeyi admini
stracyjnych, j a k  budowa gmachów szkolnych, które  zmniej
szają wydatki Gminy o czynsze za wynajmowane do
tychczas lokale szkolne.

Ponieważ umieszczanie szkół za drogim czynszem, 
w którym  mieści się zawsze około 40-procentowy po
datek czynszowy, opłacany przez właściciela kamienicy, 
wynajmującego Gminie lokal szkolny, jes t  zarówno pod 
względem finansowym, j a k  hygienicznym i dydaktycznym 
wielce ujemnym objawem w gospodarce gminnej, przeto 
należy budowę szkół przyśpieszyć.

Na pokrycie powyższych wydatków dysponuje 
Gmina kwotą 1 miliona koron z funduszu propinacyj- 
nego. Chodzi więc o zaciągnięcie dalszej pożyczki 1 L/2 
miliona kuron. Pożyczkę tę  będzie można zaciągnąć 
na 4 ,/ j 0,o w funduszu propinacyjnym, względnie w Kasie 
oszczędności.

Pożyczka będzie krótkoterminową, na 3 lata za
ciągniętą; spłaci się ją  po zaciągnięciu konwersyjnej po
życzki inwestycyjnej. Tę większą pożyczkę konwersyjną 
będzie można zaciągnąć dopiero wtedy, skoro wydatek 
na rozszerzenie wodociągu będzie ustalony.

Odroczenie pożyczki konwersyjnej tłómaczy się j e 
szcze tem, źe dopiero przed paru tygodniami rozstrzy
gniętą została — na razie ujemnie — sprawa wykupna 
tramwaju na rzecz Gminy.

R. m. dr. B a n d r o w s k i  zauważa, źe prace Ko- 
misyi inwestycyjnej nie idą w równem tempie; zalega 
zwłaszcza strona finansowa inwestyeyi. Jeżeli roboty in
westycyjne pójdą dalej z dotychczasową szybkością, to 
Gmina może spotkać się ze znacznym deficytem, zwła
szcza, źe budżety ratuje się również krótkoterminową 
pożyczką.

Mówca popiera zresztą przedłożony wniosek, lecz 
prosi Komisyi inwestycyjnej, aby zajęła się żywiej stroną 
finansową tej sprawy i wygotowała w krótkim  czasie 
wnioski o zaciągnięcie wielkiej pożyczki konwersyjnej.

S p r a w o z d a w c a  powtarza jeszcze raz powody, 
dla których nie można było ustalić sumy wielkiej po
życzki, zaciągnąć się mającej, i oświadcza, źe Komisya 
inwestycyjna za k ilka  miesięcy, jednak  nie wcześniej jak  
w maju, dotyczące wnioski przygotuje.

Wnioski Komisyi inwestycyjnej p r z y j ę t o .  —
I. W i c e p r e z y d e n t  dr .  L e o  imieniem K om i

syi inwestycyjnej i gazowej wnosi:
R ada miejska uch w ali!
1) Nabyć na cele publiczne gminne od Zgromadze

nia X. X. Kanoników Lateraneńskich w Krakowie re
alność pod 1. k. -313 Dz. V II I .  w Krakowie, wolną od 
wszelkich ciężarów, za ryczałtową cenę kupna 104.000 
koron, płatną w 8 dni po zatwierdzeniu kontrak tu  k u 
pna sprzedaży przez kompetentne władze.

2) Zgromadzenie X . X . Kanoników Lateraneńskich 
odda Gminie realność powyższą w posiadanie natych
miast po podpisaniu kon trak tu  kupna sprzedaży.

3) Koszta spisania kontraktu , stempla, ewentualną 
n a lj ly to ść  przenośną i t. p. poniesie gmina miasta K ra 
kowa z własnych funduszów.

4) Do podpisania kontrak tu  upoważnia się obok 
P. Prezydenta pp. r. m. Wandalina Beritigera i Juliusza 
Epsteina, względnie na wypadek nieobecności jednego 
z nich p. r. m. H enryka  Schwarza.

5) W ydatek  na powyższe zakupno pokryje zali
czkowo fundusz inwestycyjny.

Wniosek Komisyi inwestycyjnej i gazowej p r z y 
j ę t o  bez rozpraw. (L. 103/90 4/pr.). —

R. m. dr. R o s e n b l a t t  imieniem Sekcyi I I I .
wnosi :

Rada miejska uch w ali!
Rada miejska zezwala na wydanie Towarzystwu  

„Szkoły ludowej" w Krakowie poświadczenia, źe gmina 
miasta Krakowa obowiązuje się w razie rozwiązania te 
goż Towarzystwa przyjąć cały jego majątek ruchomy 
i nieruchomy na Własność, jeżeli Walne Zgromadzenie 
Towarzystwa „Szkoły ludowej" w Krakowie inaczej nie 
postanowi.

Gmina miasta K rakow a będzie obowiązaną używać 
tego majątku na cele, oznaczone §-fem drugim przedło
żonego s ta tu tu  Towarzystwa „Szkoły ludowej“, uchwalo
nego na Walnem Zgromadzeniu we Lwowie dnia 2-go
czerwca 1903 r., a w razie gdyby w ciągu lat 10 po
rozwiązaniu powstało w Galicyi Towarzystwo o tych 
samych celach, gmina miasta K rakow a będzie obowią
zaną wydać pozostały majątek temuż Towarzystwu na 
własność ; — gmina miasta K rakow a jednak  zastrzega 
sobie, źe ani ponosić nie będzie z ty tu łu  powyższego 
oświadczenia względnie zobowiązania żadnych kosztów 
(opłat skarbowych), ani wogóle żadnych wydatków, ani 
też nie będzie obowiązaną zdawać sprawy lub rachun- 

I ków z czasu, przez k tóry  majątkiem rozwiązanego To- 
1 warzystwa zarządzać będzie.

Wniosek Sekcyi I I I .  p r z y j ę t o  bez rozpraw. (L. 
83758/903). —

R a d c a  M a g i s t r a t u  Buczkowski imieniem K o 
misyi przemysłowej i Sekcyi I I .  w nosi:

R ada miejska uchwali!
N a  częściowe sprawienie przyborÓW naukowych 

dla pięciu szkół przemysłowych uzupełniających przy
znaje się k redy t  dodatkowy dla Dz. X I I .  6) dz. I. b) 
budżetu  r. 1903 w kwocie 1000 (tysiąca) koron.

R. m. U d e r s k i  zapytuje, dlaczego wydatku tego 
nie wstawiono do budżetu, skoro go można było prze
widzieć.

S p r a w o z d a w c a  wyjaśnia, źe szkoły przemy
słowe uzupełniające zostały zorganizowane dopiero we 
wrześniu r. 1903, a wydatek ten wypłynął właśnie sku
tkiem organizacyi.

Wniosek Komisyi przemysłowej i Sekcyi I I .  p r z y 
j ę t o .  (L. 2072/904). —

R. m. dr. P o  n i k ł o  imieniem Sekcyi I I .  wnosi:
R ada miejska uchwali !
Sprawozdanie o zamknięciu rachunkowem fundu

szu miejskiego obrotowego za rok 1901 przyjmuje się
do zatwierdzającej wiadomości i udziela się odpowie
dzialnym urzędnikom absolutoryum.

(Drukowane sprawozdanie dołącza się do niniej
szego protokołu jako  jego część integralną).
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R. in. D a s z y ń s k i  prosi o pewne wyjaśnienia, 1 
tyczące się wydatków na oświetlenie latarń, nwidocznio- j  

nyoh w wykazie A) poz. V. 8.
R. m dr. G r o s s  prosi o wyjaśnienie co do oszczę

dności, powstałych przez nieobsadzenie opróżnionych po
sad, przyczem wspomina o zdarzających się wypadkach, 
źe urzędnicy, mający studya, doktorzr ])raw, po 7 lat 
czekają na randze X-tej,  podczas gdy inni urzędnicy 1 
z niźszemi kwalifikaoyami juz w 25 roku życia mają
rangę IX .

R m ks. dr. B u k o w s k i  zapytuje o przekro
czenie w płacach zastępców urzędników.

S p r a w o z d a w c a  udziela wyjaśnień w poruszo
nych sprawach.

R. m. D a s z y ń s k i  oświadcza, źe nie jest  zado
wolony z wyjaśnień Sprawozdawcy, i wnosi, aby sprawę 
zamknięć rachunkowych odłożyć do następnego posie
dzenia celem dania sposobności Sprawozdawcy do przy
gotowania szczegółowych wyjaśnień, albowiem obecne 
odpowiedzi Referenta nie są wystarczające.

W dalszej dyskusyi wzięli udział r. m . : ks. dr. 
B u k o w s k i ,  U d e r s k i ,  dr.  G ó r s k i ,  dr.  S e i n f e l d ,  
D a s z y ń s k i ,  dr.  G r o s s ,  S c h w a r z  i S p r a w o 
z d a w c a .

Wniosek r. m. Daszyńskiego u p a d ł .
W niosek Sekcyi I I .  p r z y j ę t o .  (L. 14721/904).—
R. m. dr. P  o n i k  ł o imieniem Sekcyi I I  w nosi:
R ada miejska uchwali!
Przyjmuje się do zatwierdzającej wiadomości spra

wozdanie o zamknięciu rachunkowym funduszu obroto
wego miejskiego za rok 1902 i udziela się odpowie
dzialnym urzędnikom absolutoryum.

W dyskusyi przemawiają r. m . : D a s z y ń s k i ,  dr. 
S t a n i s z e w s k i ,  dr.  S e i n f e l d ,  dr.  G r o s s .

R  iu. R o t t e r  wyraża zapatrywanie, źe na przy
szłość referat ten powinien być oddany odpowiedzial
nemu urzędnikowi Magistratu, który ma obowiązek znać 
wszystkie pozycye i dawaó odpowiednie wyjaśnienia.

Wniosek Sekcyi II. p r z y j  ę t o .  (L. 14721/904). —
R a d c a  M a g i s t r a t u  Buczkowski imieniem 

Sekcyi I I I .  w nosi:
Rada miejska u ch w a li!
1) R ada miasta K rakow a przyjmuje ewentualny 

zapis Ś. p. Wiktora Osławskiego, który testamentem 
z 23 września 1902 r. zapisując kwotę 1,100.000 koron 
na „fundacyę edukacyjną11, zastrzegł zarazem, źe w r a 
zie, gdyby przez zbieg nieprzewidzianych wypadków lub 
przez zaniedbanie ścisłego wypełniania przepisów fun- 
dacyi — fundacya ta przestała istnień, — to połowa 
zapisanego kapita łu  z wszelkim przyrostem przechodzi 
na gminę miasta Krakowa, — z przeznaczeniem zapro
wadzenia i utrzymywania według zasad racyonalnych 
i praktycznych zakładu nauKowego im. Wiktora Osław- 
skiego w języku polskim do kształcenia nauczycieli szkół 
ludowych.

2) Do podpisania niniejszego oświadczenia upo
ważnia się obok Pana Prezydenta  miasta r. m. p. p 
E dm unda  Klemensiewicza i dr. Walentego Staniszew
skiego.

P r z y j ę t o  bez rozpraw. (L. 3064/904). —
W i c e s e k r e t a r z  M a g i s t r a t u  Podobiński 

imieniem Sekcyi I I .  w n o s i :
R ada  miejska uchw ali!

Przyznaje się k redy t dodatkowy w kwocie 500 
koron dla Dz I. 7 e. (prawadzenie protokołów stenogra
ficznych Rady).

P r z y j ę t o  bez rozpraw. (L. 101511/903). —
T e n ż e  imieniem Sekcyi I I .  w nosi:
R ada miejska u ch w a li!
Na pokrycie wydatków, połączonych z wyborami 

członków i zastępców do Komisyi szacunkowej podatku 
osobisto-douhodowego, przyznaje się k red y t  dodatkowy 
dla działu X IV .  poz. 7 budżetu na rok 1903 w kwocie 
270 koron.

P r z y j ę t o  bez rozpraw. (L. 15805/904). —
N a c z e l n i k  B i u r a  s t a t y s t y c z n e g o  dr. Si

korski imieniem Prezydyum i Sekcyi II. wnosi:
R ada miejska uch w ali!
Na wynagrodzenie funkeyonaryuszy Magistratu  za 

pracę około zbadania i spisania niezałatwionych aktów  
w Magistracie za czas od r. 1891— 1902 przyznaje się 
k redy t dodatkowy w wysokości 583 koron do Działu 
X IV .  budżetu miejskiego z r  1903 poz. 4 wydatków 
zwyczajnych „na przygodne w ydatk i11.

R. m. dr. B u j a k  zapytuje,, co było powodem ba
dania aktów za czas od r. 1891— 1902.

S p r a w o z d a w c a  wyjaśnia, źe I. Wiceprezydent 
dr. Leo zauważył w lecie, gdy zastępował Pana  Prezy
denta miasta, źe są niezałatwione ak ta  z szeregu lat 
ubiegłych. Zarządzono więu obliczenie zaległych aktów 
z okresu czasu 1891 — 1902 i znaleziono 8594 niezała
twionych liczb. Może jeszcze częśń tych aktów okaże się 
po dalszem badaniu załatwioną. Z roku 1903 pozostało 
niezałatwionych aktów 17.600.

R. m. dr. B u j a k  zwraca uwagę, źe między nie- 
załatwionymi z la t  poprzednich aktami mogą się znaj
dować takie, k tórych niezałatwienie naraża Gminę lub 
obywateli na stratę.

M ó w c a  wnosi: „Uprasza się Pana Prezydenta, 
aby zbadał jakość i przyczyny zaległości, zarządził, co 
potrzebne do usunięcia zaległości, i odpowiednie spra
wozdanie na najbliźszem posiedzeniu Rady przedłożył11.

R. in. dr. L e p k o  ws  k i  prosi Prezydenta  o wy
jaśnienia co do powodów zalegania tylu spraw.

I. W i c e p r e z y d e n t  d r .  L e o  wyjaśnia powody 
zarządzonego przez siebie szkontrum zaległości w M agi
stracie. Zastępując Pana Prezydenta przez 3 letnie mie
siące, zauważył wielkie bardzo zaległości w niektórych 
biurach. Ponieważ miesięczne wykazy były niedokładne, 
uznał za rzecz konieczną przeprowadzenie gruntownego 
i ścisłego szkontrum w księgach Dziennika podawczego, 
Archiwum i Ekspedytu . Wynik cyfrowego badania tych 
zaległości przedłożono dziś właśnie Radzie przy sposo
bności kredytu  dodatkowego. Je s t  to jednak  dopiero 
surowy materyał, k tóry należy bliżej zbadać, aby wydać 
przedmiotowy sąd o panujących w Magistracie stosun
kach. Zaległości z r. 1903 są tylko w części zaległo
ściami, w znacznej zaś części sprawami bieźącemi z o- 
statnioh paru miesięcy. Na podstawie obserwacyi pod
czas zastępowania Pana Prezydenta  doszedł Mówca do 
wniosku, źe obok wydziałów i biur, funkcyonujących 
zupełnie prawidłowo i bez zarzutu, panują gdzieniegdzie 
stosunki, domagające się szybkiej reorganizacyi w in te
resie zarówno Gminy, ja k  i obywatelstwa miejskiego. 
Na podstawie i przy pomocy wyników przeprowadzonej 
przez biuro statystyczne rewizyi ksiąg w Archiwum
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i w Ekspedycie  będzie można wyrobić sobie teraz zdanie 
o prawidłowym stanie rzeczy w administracyi miejskiej.

R. m. R o t t e r  zaznacza, źe przedewszystkiem na
leży zbadać jakość  zaległych aktów i czekać na spra
wozdanie Pana Prezydenta.

Wniosek Sekcyi I I .  p r z y j ę t o .
W niosek r. m. dra  Bujaka  p r z y j ę t o .  (L. 

566/903/B. S ta t ) .  —
Dr. Sikorski i m i e n i e m  P  r e z y d y u m i S e k- 

e y i II. w nosi:
R ada miejska u c h w a l i !

N a  opędzenie kosztów pracy około uzupełnienia 
nowych ksiąg spisów ludności przez wpisanie do nich 
wszystkich osób, którym R ada miejska lub Sekcya V. 
udzieliła prawa przynależności od r. 1890— 1900, przy
znaje się . k redy t dodatkowy w wysokości 100 koron 
do Działu X IV .  budżetu  miejskiego z r. 1903 poz. 4. 
wydatków zwyczajnych „na przygodne w ydatki1'.

P r z y j ę t o  bez rozpraw. (L. 567 B. S t . /1903) .— 
Z  powodu braku kompletu P r z e w o d n i c z ą c y  

zamyka posiedzenie o godzinie 8 minut 45 wieczorem.

Nakładem gminy miasta Krakowa. — Czcionkami drukarni Związkowej w Krakowie, pod zarządem A . Szyj«wskiego.


